
دوشنبه 8 اسفند   1401- 6 شعبان 1444 - 27 فوریه 2023 - سال بیست  و دوم - شماره  5941  2  سیاسی

گروه سیاسی - فخری سادات مسچی: مسمومیت 
سریالی دانش آموزان که از شهرقم شروع شد و طی دو ماه 
اخیر در شهرهای دیگر هم مشاهده شد، بعد از اینکه وزیر 
آموزش و پرورش، بخش اعظم آن را »شایعات« دانست، 
مشخص شــده که واقعی و عمدی است! این موضوع روز 
گذشته  معاون تحقیقات و فناوری وزیر بهداشت، درمان و 
آموزش پزشکی کشور تصریح کرد که پس از مسمومیت 
چندین باره دانش آموزان در مدارس قم، مشــخص شــد 
»افرادی دوست داشتند که تمام مدارس بخصوص مدارس 
دخترانه تعطیل شوند«. این موضوع باعث شد که رئیس 
کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی 
با بیــان این که وجود اراده و فکر پلیدی پشــت ماجرای 
مســمومیت دانش آموزان دختر خطر مهمی است، گفت 
که کمیسیون آموزش جلسه ای با حضور وزرای بهداشت و 
آموزش و پرورش و اطلاعات در این باره تشکیل می دهد.

شــروع این ماجرا بــه ۹ آذر ۱۴۰۱ بــاز می گردد وقتی 
که برای اولین بار در هنرســتان دخترانــه ی نور قم ۱۸ 
دانش آموز دچار مسمومیت و با اورژانس به مراکز درمانی 
منتقل شــدند. این اتفاق به صــورت متوالی در مدارس 
مختلف ادامه پیدا کرد. سه شنبه ۲۲ آذر ماه در هنرستان 
نور ۵۱ نفر مسموم و راهی بیمارستان شدند، این حادثه 

برای دومین بار در این مدرسه اتفاق افتاد.
از صحبت های فرماندار قم با یکی از مسمومین که حالش 
بدتر بود، مشخص شد که ابتدا درد شدیدی را درپای خود 
حــس کرده اما بعد از یک روز با کمک گرفتن از دیگران، 
می توانست راه برود. طبق گفته ی دانش آموزان بوی گاز و 
علائم آن مانند قبل بود و با تنفس، پس از ایجاد سوزش 
در حلق و بینــی و تنگی نفس، پاهــا و در برخی موارد 

دست ها بی حس شده اند.
نکته  جالب توجه اینکه تمام این مسمومیت ها در مدارس 
دخترانــه  قم اتفاق افتــاده بود تا اعلام مــورد جدید در 
سه شــنبه ۲۵ بهمن که برای اولین بار در یکی از مدارس 
راهنمایی دو شیفته ی پســرانه ی قم، دانش آموزان دچار 

مسمومیت شدند.
این ماجرا اگرچه باعث نگرانی های بســیاری در قم شده 
بود اما از زمانی بالا گرفت که وزیر آموزش و پرورش بعد 
از نزدیک به دومــاه در این خصوص اظهارنظر کرد و  در 
حاشیه جلسه ۲6 بهمن هیات دولت در جمع خبرنگاران 
درباره مســمومیت ادامه دار دانش آموزان در قم و تهران 
اظهار داشــت: بخش اعظم این مشکل ناشی از شایعاتی 

است که مردم و دانش آموزان را دچار ترس کرده است.
وی همچنین خبر داد: از مراجع ذی صلاح گزارش گرفتیم 
و گفتند مشــکلی وجــود ندارد. در تعــدادی از مدارس 
این بو احساس شــده بود که تعدادی از دانش آموزان به 

بیمارستان  رفتند. برخی از آن ها چون دارای بیماری های 
زمینه ای بودند پزشکان آن ها را نگه داشتند. این موضوع 
اکنون بیشتر تحت تاثیر شــایعات است. رسانه ها کمک 
کنند تا شــایعات از بین بــرود و مدارس به ادامه فعالیت 
بپردازند. وزیر بهداشت هم خبر دادند که مشکلی نیست و 
دانش آموزان می توانند در مدارس حضور پیدا کنند. البته 

خبر نهایی را هم امروز اعلام خواهند کرد.
ایــن در حالی بود که گزارش های مختلفی از این موضوع 
در رســانه ها منتشر شــده و معلوم بود که ماجرا به این 
ســادگی نیســت و متاســفانه وزیر آموزش و پرورش یا 
مجموعه دولت می خواهند با پاک کردن صورت مســاله 

ماجرا را نادیده بگیرند!
در روزی که این اظهارنظر از سوی وزیر آموزش و پرورش 
منتشر شــد، گروهی از والدین دانش آموزان قمی، امروز 
در اعتراض به شــرایط فعلی مدارس قــم و تکرار علائم 
مســمومیت در برخی از دانش آمــوزان در مقابل درب 
فرمانداری قم تجمع کردند و خواســتار رسیدگی به این 

موضوع از سوی مسوولان شدند.
شاید همین امر باعث شد که این وزیر چند روز بعد راهی 
قم شــود و از دانش آموزان مســموم شده عیادت کند و 
بفهمد که موضوع شــایعه نبوده است. در گزارشی که از 
صداو سیما پخش شــد،  نوری در عیادت دانش آموزان 
مسموم شــده در قم ضمن عذرخواهی از خانواده ها قول 

پیگیری این مسئله را داد.
پس از آن متاســفانه چند بار دیگر هم مســمومیت های 
سریالی دانش آموزان تکرار شد .و از سوی بعضی فعالان، 

ایــن موضوع اقدامی در راســتای مخالفت با علم آموزی 
دانــش آموزان و بخصوص دختران، و کاری شــبیه آنچه 
طالبان می کنند، عنوان شــد. پیــش از این هم و قبل از 
قدرت گرفتن طالبان در افغانستان، در چند مرحله، دانش 
آموزان دختر در چند مدرسه افغانستان نیز مسموم شده 
بودند.  اول اســفند ماه دادستان کل کشور در این زمینه 
به دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان قم ماموریت داد 
تا به پیگیری ویژه و برخــورد قاطع با مقصران احتمالی 

ورود کند.
در پیام حجت الاسلام والمسلمین محمدجعفر منتظری 
به حجت الاســلام والمسلمین حســن غریب دادستان 
عمومی و انقلاب قم آمده است: اخبار از یک جریان نگران 
کننده نوعی مســمومیت در بعضی از مراکز آموزشی قم 
نشــان از احتمال اقدامات مجرمانه عمدی دارد که قابل 
توجه و پیگیری دقیق است. اگرچه مسئولان آموزشی و 
بهداشتی و اطلاعاتی در تعقیب قضیه هستند ام ضروری 
است از جایگاه مدعی العمومی با اهتمام بیشتر و سرعت 
و دقت موضوع را تحت پیگــرد قانونی قرار داده و ضمن 
همکاری لازم با مســئولان ذیربط به ریشه یابی و کشف 
واقعه پرداخته تا هرچه زودتر نگرانی های شــهروندان و 
اولیاء دانش آموزان برطرف و چنانچه کســانی در این امر 
قصور یا تقصیر داشــته و یا توطئه ای در کار بوده برخورد 

قاطع و قانونی انجام دهند و نتیجه را گزارش کنند.
اما مهمترین خبر اینکه روز گذشــته معاون تحقیقات و 
فناوری وزیر بهداشــت گفت: پس از مسمومیت چندین 
باره دانش آموزان در مدارس قم، مشــخص شــد افرادی 

دوست داشــتند که تمامی مدارس، به خصوص مدارس 
دخترانه تعطیل شوند.

به گزارش تسنیم، یونس پناهی دیروز در نشست خبری 
با اصحاب رســانه که در جریان اجلاس معاونان پژوهش 
و فنــاوری دانشــگاه ها و دانشــکده های علوم پزشــکی 
سراســر کشور در مشــهد برگزار شــد، با تایید عمدی 
بودن مســمومیت دانش آموزان قمی اظهار داشت: پس 
از مســمومیت چندین باره دانش آموزان در مدارس قم، 
مشخص شد افرادی دوست داشتند که تمامی مدارس، به 

خصوص مدارس دخترانه تعطیل شوند.
پــس از آن نیز علیرضا منادی رئیس کمســیون آموزش 
و تحقیقات مجلــس در واکنش به تاییــد عمدی بودن 
مســمومیت دانش آموزان دختر در قم اظهار کرد: معاون 
وزیر بهداشت عمدی بودن مسمومیت دانش آموزان دختر 
را در قم تایید کرد که این خبر خوبی نبود؛ کمیســیون 
آموزش از ابتدا پیگیر این ماجرا بود و مســاله را از وزرای 

مربوط و دستگاه های اطلاعاتی پیگیری می کرد.
وی اضافه کرد: طبق اخبار رســیده سم استفاده شده از 
سموم جنگی نیست که خطر بالایی داشته باشد اما همین 
که اراده و فکر پلیدی پشــت ماجرا بوده که بچه های این 
سرزمین به خصوص دختران گلمان  را از آموزش بازدارند 
خطر مهمی است و خبر بسیار بدی محسوب می شود باید 

تلاش کنیم تا ریشه ها را پیدا کنیم.
رئیس کمیســیون آموزش و تحقیقات مجلس شــورای 
اســلامی در مورد احتمال دست های خارج از کشور برای 
این اتفاق اظهار کرد: در ماجرای اغتشاشات اخیر عده ای 
به دلیل مصالح شخصی و سیاست های خود در دنیا سعی 
کردنــد به نــام حمایت از دختران جامعــه ما موضوع را 
گسترش دهند که این اغتشاشــات تازه به پایان رسیده 
است ممکن است برخی از آن جبهه که نتوانستند برای ما 
مشکل ایجاد کنند در اینجا پیگیر مساله باشند تا آموزش 

دختران را در مدارس مختل کنند.
منادی تاکید کرد: کشــور ما به شدت برای جایگاه بانوان 
ارزش قائل است به طوری که بیش از ۵۵ درصد از دانش 
آموزان ما دختر هستند و از ۱۰۰ هزار استاد دانشگاه ۳۸ 
تا ۴۰ هزار نفر خانم هستند. زنان ایرانی منشاء اثرات مهم 
و دانشمندان بزرگ و فرهیختگان و ادیبان و هنرمندان و 

اساتید زیادی هستند.
وی در پایان گفت: کمیسیون آموزش به زودی جلسه ای 
با حضور وزرای بهداشــت و آموزش و پرورش و اطلاعات 
برگزار می کند ما تا رسیدن به نتیجه قطعی این موضوع 
را بهانه می کنیم تا دیگر این اتفاقات تکرار نشــود اتفاقی 
که در قم و بروجرد و چند جــای دیگر برای دختران ما 

رخ داده است.

جدیدترین اظهار نظرها پیرامون ماجرای مسمومیت سریالی دانش آموزان 

مسمومیت برای محرومیت دختران از تحصیل! 
چندی پیش وزیر آموزش و پرورش گفته بود که بخش اعظم این مشکل ناشی از شایعاتی است که مردم

 و دانش آموزان را دچار ترس کرده است

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با پیشنهاد حذف بند 
مربوط به عرضه خودرو در بورس در لایحه بودجه ۱۴۰۲ 

مخالفت کردند.
به گزارش ایســنا، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی 
در جلســه نوبت دوم یکشــنبه، در جریان بررسی بخش 
درآمدی لایحــه بودجه ۱۴۰۲ ، با حذف بند الحاقی ۱۳ 

تبصره 6 این لایحه مخالفت کردند.
متن این بند  به شرح زیر است:

»بنــد الحاقی ۱۳- شــرکت های خودروســازی داخلی 
موظفند براســاس برنامه تولیدی کــه وفق بند )۵( ماده 
)۵۸( قانون اجرای سیاست های کلی اصل چهل و چهارم 
)۴۴( قانون اساسی به تصویب شورای رقابت می رسد، از 
ابتدای ســال ۱۴۰۲ خودروهای تولیدی خود را از طریق 
بورس کالا و براساس ضوابط مربوطه عرضه کنند. شورای 
رقابت موظف است وفق بند )۵( ماده )۵۸( قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل چهل و چهارم )۴۴( قانون اساسی 
تا پایان فروردین ماه سال ۱۴۰۲ قیمت جدید خودروها 
را براســاس آنالیــز هزینه قیمت تمام شــده و با درنظر 
گرفتــن هزینه های تحقق و توســعه و هزینه های مالی 
مرتبط با فعالیت تولیدی)مورد تأیید حسابرس( محاسبه 
و دربازه هــای حداکثر ســه ماهه مجدداً به روزرســانی 

نماید. شــرکت بورس کالا موظف اســت هشتاد و پنج 
درصد)۸۵%( مابه التفاوت قیمت کشــف شده در بورس 
کالا و قیمت مصوب شورای رقابت را به حساب ........... نزد 

خزانه داری کل کشور واریز نماید.«
حسن لطفی نماینده مردم رزن در مجلس به عنوان طراح 
پیشــنهاد حذف این بند طی اظهاراتی گفت: آبان قیمت 
سکه شده ۳۳ میلیون و قیمت دلار ۵۸ هزار تومان شده 
و قیمت مسکن ســر به فلک کشیده است؛ این ها نشان 
می دهد که در کشــور ثبات اقتصادی وجــود ندارد و تا 
زمانی که ثبات اقتصادی وجود ندارد، گذاشتن هر کالایی 

در بورس یعنی دست کردن در جیب مردم.
وی افزود: پیشنهاد من حذف این بند است؛ چراکه اصلا 
نباید در زمانی که ثبات اقتصادی نداریم و تورم و گرانی 

وجود دارد، ماشین به بورس برود.
محمدرضا پور ابراهیمی نماینــده کرمان در مخالفت با 
این پیشــنهاد گفت: آن چه که باعث شــد فرآیند عرضه 
خودرو در بورس مبنا قرار بگیرد، اتفاقاتی بود که در حوزه 
عدم ایجاد یک عدالت اقتصادی در کشور رقم خورد؛ الان 
ساختار از قرعه کشی تغییر یافته به گونه ای که براساس 
مکانیزمی قیمت گذاری انجام شــود. اثر این مکانیزم این 
شده که هم اثرش در کاهش زیان قیمت گذاری در کشور 

شــده و از طرف دیگر منجر به کاهش قیمت نســبت به 
قیمت بازار شــده اســت. حذف این بند اساساً یه صلاح 

کشور نیست.
جلال محمودزاده نماینده مهاباد نیز در موافقت با حذف 
بند مربوط به عرصه خودرو در بورس تاکید کرد: اولا زیر 
ساخت بورس اصلا آمادگی عرضه کردن کل خودروهای 
تولیدی کشــور را ندارد؛ همچنین وزیر در مجلس اعلام 
کــرد که ۵ نوع خودرو را در بورس عرضه کردند و قیمت 
خودرو ۵ درصد کاهش یافته اســت اما اینچنین نیست و 
مشاهده می کنیم که هر روز قیمت خودرو داخلی افزایش 

می یابد.
وی گفت: عرضه و فروش خودروی داخلی در بورس کاری 
غیرقانونی است و با پیشــنهاد کمیسیون تلفیق درحال 
قانونی کردن کار غیر قانونی وزیر صمت هســتیم؛  باید 
بدانیم با ایــن کار حداقل ۲۰۰ هزار میلیــارد تومان از 
جیب مردم به حســب خودروسازان می رود. بورس برای 
کالاهایی است که عرضه و تقاضای منطقی داشته باشد؛ 

مگر عرضه و تقاضای خودرو در کشور ما منطقی است؟
نماینده دولت نیز طی اظهاراتی درباره پیشنهاد حذف بند 
الحاقی ۱۳ تبصره 6 لابحه بودجه ۱۴۰۲ گفت: متن این 
بند از جنس قاعده گذاری و تنظیم گری است؛ اگر دولت 

را مکلف کنید که تولیدات خودروسازان داخلی را صرفا از 
طریق بورس بفروش برساند، دیگر قدرت انعطاف و مانور 
دولت در شــرایط مختلف از او گرفته می شــود؛ بنابراین 

موافق حذف این بند هستیم.
محســن دهنوی نایب رئیس کمیســیون تلفیق بودجه 
۱۴۰۲ نیز با اعلام مخالفت این کمیســیون با پیشنهاد 
حذف بنــد مربوط به عرصه خودرو در بورس اظهار کرد: 
در قبال وضعیت امروز بازار باید بازار را رها کنیم تا دلالان 
سوداگری کنند و در یک سال ۱۰۰همت رانت به جیب 
آنها برود؟ در مکانیزم پیشنهاد شده در متن لایحه آمده 
که اولا با مصوبه شــورای رقابت و دوما برای شــفافیت 

خودرو به بورس برود این کار انجام شود.
وی افزود: حین بررســی موضوع در کمیســیون تلفیق 
خودروسازان شــروع کردند به فشــار آوردن به اعضای 
کمیسیون ؛ آنها می گفتند که با عرضه خودرو در بورس 
موافقیم امــا بگذارید این مابه التفــاوت به طور کامل به 
خودروســازان تعلق بگیرد اما ما گفتیم که مابه التفاوت 

برای مردم است و باید به بیت المال بیاید.
 در نهایت نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با حذف 
بخش درآمدی بند الحاقی ۱۳ که مربوط به عرصه خودرو 

در بورس است، مخالفت کردند.

رئیس ســازمان انرژی اتمی گفت: قصد داریم محصولات 
هسته ای  را صادر کنیم.

به گزارش ایســنا، محمد اســلامی در حاشــیه بیست و 
نهمین کنفرانس هسته ای کشــور در ادامه افزود: ثروت 
بالا و فرصت تحقیقاتی و فعالیت های پژوهشی در کشور 
توسعه یافته است و هم اکنون شاهد صادرات رادیوداروها 

و صادرات تجهیزات هسته ای در کشور هستیم.
وی گفت: برای نخستین بار امسال در سه نمایشگاه بین 
المللی در حوزه فناوری هسته ای شرکت کرده ایم و تمام 

تلاش ما بر این اســت که بتوانیم محصولات فناورانه در 
حوزه هســته ای را علاوه بر تامین نیــاز داخل بتوانیم به 

کشورهای دیگر صادر کنیم.
رئیس ســازمان انــرژی اتمی در ادامه به دســتاوردهای 
هسته ای در ســال ۱۴۰۱ اشاره کرد و گفت: پودر منعقد 

کننده خون که در جراحی های سنگین مورد استفاده قرار 
می گیرد و یک محصول تحریمی بوده است، امسال تولید 
و مورد اســتفاده قرار گرفته و گواهی سازمان غذا و دارو 
را دریافت کرده اســت و امکان صادرات این محصول هم 
اینک وجود دارد. اســلامی عنوان کرد: در حوزه پلاســما 

تصفیه شــیرابه ها یک معضل بزرگ در کشــور بود که با 
انعقاد تفاهم نامه سه جانبه هم اکنون این آمادگی وجود 
دارد که از این محصول فناورانه رونمایی شــود و بتوانیم 
در فضــای اجرایی آن را راه انــدازی کنیم. وی ادامه داد: 
اهداف و برنامه هایی در صنعت هسته ای پی ریزی شده و 
تنظیماتی در این حوزه شــکل گرفته است و باید فعالیت 
دانشگاه ها در حوزه فناوری هسته ای با سازمان انرژی اتمی 
همگرا باشد تا شاهد توســعه منابع در حوزه هسته ای و 

خلق فناوری در این حوزه باشیم.

سخنگوی سپاه با اشاره به استمرار هجمه رسانه ای دشمن 
به آرمان های انقلاب اســلامی ایران، گفت: راهبرد اصلی 
رسانه های معاند سوءاســتفاده از شکاف بین نسلی است 

و سپاه در جریان های اخیر بسیار هوشمندانه عمل کرد .
به گزارش ســپاه نیوز؛  رمضان شریف سخنگو و مسئول 
روابط عمومی کل سپاه پیش از ظهر یکشنبه در همایش 
توانمندسازی رسانه ای ویژه فرماندهان بسیجی و مسئولان 
اقشــار، مدیران روابط عمومی و تبلیغات اسلامی و فضای 
مجازی و خبرنگاران گلستان اظهار کرد: عملیات روانی و 
رسانه ای به گونه ای اســت که صاحبان رسانه برای خود 

سهمی قائل می شــوند و از شکاف نسلی برای رسیدن به 
اهداف خود بهره می برد. رسانه های سلطنت طلب تلاش 
می کنند با استفاده از همین شکاف بین نسلی برنامه ها و 
راهبردهای خود را به پیش ببرند و در این مسیر سرمایه 

گذاری ویژه ای انجام داده اند.
ســخنگوی سپاه پاســداران انقلاب اســلامی افزود: باید 

آموزه ها و داشــته های انقلاب و روزگار سخت طاغوت را 
به نســل جدید منتقل کرده و از ابزارهای قدرتمند هنر و 

رسانه بهره گیری حداکثری کنیم.
وی گفت: باید بپذیریم در بیان داشته های انقلاب تعلل و 
کوتاهی کردیم، موضوعی که رهبر معظم انقلاب صریحاً به 

آن اشاره کرده است.

سخنگوی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی ادامه داد: جوانان 
ما باید بدانند حامی اینترنشنال ولیعهد سعودی است که 
مقابله با ایران و شیعه ســتیزی جزو تفکرات آن به شمار 
می رود و نیز گروهک منافقین که به مراتب از داعش بدتر 
است به دنبال مطالبه آزادی ملت ایران است اگر مشقات 
و ســختی های دوران انقلاب و وحشی گیری ها منافقین 
بیان شــود جوانان و نوجوانان هرگز پای یاوه گویی های 
منافقین نمی نشینند. سردار شریف گفت: سپاه در جریان 
اخیر بسیار هوشمندانه عمل کرد و پازل های دشمن یکی 

یکی مشخص و خنثی شده است.

مخالفت مجلس با عدم عرضه خودرو در بورس در لایحه بودجه ۱۴۰۲

رئیس سازمان انرژی اتمی:

قصد داریم محصولات هسته ای  را صادر کنیم

سخنگوی سپاه: 

بپذیریم در بیان داشته های انقلاب کوتاهی کردیم

مردم انتظار دارند جلسه مجلس درباره ارز
خروجی مثبتی داشته باشد

نایب رئیس کمیســیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی، تاکید کرد: مردم 
انتظار دارند جلسه غیر علنی روز گذشته مجلس پیرامون نرخ ارز در کنترل بازار 
خروجی ملموســی داشته باشد. به گزارش ایســنا، شهباز حسن پور در تذکری 
شفاهی در جلســه علنی نوبت صبح یکشنبه مجلس، خطاب به رئیس مجلس 
بیان کرد: روز گذشته بحث های خوبی در جلسه غیرعلنی مجلس پیرامون مسئله 
ارز  انجام شد که انتظار می رود رئیس مجلس به صورت ویژه و در جایگاه نظارتی 
به عنوان یــک مدیر اجرایی موفق مباحث مطروحــه را از دولت پیگیری کند. 
نماینده سیرجان در ادامه اظهار کرد: مردم انتظار دارند جلسه غیرعلنی مجلس 

در خصوص ارز خروجی داشته و بر کنترل بازار ارز موثر واقع شود.

کنایه همتی به دولت
رئیس کل پیشــین بانک مرکزی به تعلیق روسیه از FATF واکنش نشان 
داد. رئیس کل پیشین بانک مرکزی در توییتر نوشت: روسیه از FATF معلق 
و۸۰% شبکه بانکی از جمله ۱۰ بانک برتر روسیه تحریم شدند. یادتان هست 
روایتم از دیدار با رئیس بانک  مرکزی روسیه که شرطش برای همکاری با ایران 
را پیوستن به FATF خواند؟ دو هفته  قبل، از ارتباط با بانک های روسی خبر 

داده و گفتند: »دیدید زبان دنیا را بلد نیستید« نه، شما بلدید.

پیشنهاد ارائه سیم کارت بدون فیلتر به گردشگران 
خارجی شرم آور بود

یک نماینده مجلس گفت:چه طور می شــود برای گردشــگری که از بیرون 
می آید ســیم کارت بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از پلتفرم های فضای مجازی 
استفاده کند اما میلیون ها انسانی که از طریق همین پلتفرم های فضای مجازی 

امرار معاش می کنند دسترسی نداشته باشند و معیشت شان دچار چالش شود.
معین الدین سعیدی در گفت وگو با خبرنگار ایلنا، درباره این که وزیر ارتباطات 
مطرح کرده است پیشنهادی شده مبنی بر این که برای گردشگران خارجی سیم  
کارت های خاص و بدون فیلتر در نظر گرفته شــود تا بتوانند از پلتفورم هایی که 
در کشــور فیلتر است استفاده کنند و واکنش افکار عمومی به این مساله، گفت: 
البته از هنگامی که بحث اینترنت طبقاتی مطرح شــده است، مردم نگرانی های 
خودشان را در حوزه های مختلف اعلام کرده اند، با این خبر که افکار عمومی آن را 
کاپیتولاسیون اینترنتی مطرح می کنند متاسفانه تعبیری نزدیک به واقعیت است.

نماینده مردم چابهار در مجلس شــورای اسلامی عنوان کرد: چطور می شود 
برای گردشگری که از بیرون می آید سیم کارت بدون فیلتر تعبیه کرد تا بتواند از 
پلتفورم های فضای مجازی استفاده کند اما میلیون ها انسانی که از طریق همین 
پلتفورم ها امرار معاش می کنند دسترســی نداشته باشند و معیشت شان دچار 
چالش شــود. از طرفی این را بگذارید در کنار توئیت زدن های مکرر مســئولین 
کشــور درحالی که مردم به توئیتر، اینســتاگرام و واتساپ عدم دسترسی دارند 
این ها با اصول مصرح قانون اساســی بالاخص اصل سوم در تضاد است و محدود 
کردن آزادی های مشــروع جامعه به بهانه امنیت هم با اصل نهم قانون اساسی 

تناقض جدی دارد.
وی تاکید کرد: این ســخنان و اقدامات فقط و فقط بر دامنه نارضایتی مردم 
می افزاید و این اتفاق اخیر حتی اگر در حد یک پیشــنهاد هم باشد، از یک نگاه 
و رویکــرد آکنده با تبعیض حکایت دارد یعنی این که خارجی ها و توریســت ها 
می توانند چنین دسترســی داشته باشــند، درحالی که برای مردم عادی ما این 

دسترسی ها را محدود کرده ایم و به نوعی می توان گفت شرم آور است.
سعیدی یادآور شد: البته عزیزان ما در وزارت ارتباطات بسیار تاکید دارند که 
ما بر مبنای نظر شورای عالی امنیت ملی این محدودیت ها را اعمال کرده ایم، اما 
این اعمال ناظر بر یک شــرایط خاص بود که التهابات و مشکلاتی وجود داشت، 
اما در حال حاضر که آرامش بر کشــور حاکم شــده است، هیچ توجیهی برای 
ایــن محدودیت ها و فیلترها وجود ندارد و مــن این عزیزان را ارجاع می دهم به 
سخنان خودشان در زمان انتخابات و امیدوارم به خودشان بیایند و اجازه ندهند 

آزادی های مشروع جامعه بیشتر از این محدود شود.

مخالفت مجلس با اخذ عوارض دو درصدی 
برای صدور پروانه ساختمانی

نمایندگان مجلس شورای اسلامی با اخذ عوارض دو درصدی علاوه بر عوارض 
شــهرداری ها بابت صدور پروانه ســاختمانی در شهرهای بالای سیصد هزار نفر 

مخالفت کردند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی نوبت دوم 
یکشنبه، و در جریان بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه ۱۴۰۲، با پیشنهاد 

احمد امیرابادی فرهانی مبنی بر حذف بند الحاقی ۸ تبصره 6 موافقت کردند.
بر اســاس بند الحاقی ۸ که حذف شد؛  شهرداری های شهرهای بالای سیصد 
هزار نفر جمعیت موظفند بابت صدور هر فقره پروانه ساختمانی اعم از مسکونی، 
صنعتی و تجاری، دودرصد)۲%( علاوه بر عوارض شهرداری مربوطه از متقاضیان 

پروانه وصول و به حساب درآمد عمومی نزد خزانه داری کل واریز نماید.
در نهایت با تصویب پیشــنهاد حذف این بنــد، نمایندگان از اخذ عوارض دو 
درصدی برای صدور هر فقره پروانه ســاختمانی در شهرهای بالای سیصدهزار 

نفر مخالفت کردند.

اعمال تخفیفات مالیاتی به ازای فرزند سوم و بیشتر
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی با اعمال تخفیفات مالیاتی به ازای فرزند 

سوم و بیشتر موافقت کردند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی یکشنبه 
صحن مجلس در جریان بررسی بخش درآمدی لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور، 

بند الحاقی ۲ این لایحه را به شرح زیر تصویب کردند:
»بند الحاقی ۲- در راستای تحقق ماده)۱۸( قانون جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده، میزان معافیت مالیاتی اشــخاص حقیقی موضــوع ماده )۸۴( قانون 
مالیات های مســتقیم اصلاحی مصوب )۳۱/ ۴/ ۱۳۹۴( علاوه بر اعمال معافیت 
مذکور به ازای فرزند سوم و بیشتر که از آبان ماه سال ۱۴۰۰ به بعد متولد شده 
اند، به ازای هر فرزند مشــمول پانزده درصد)۱۵%( افزایش در تخفیف مالیاتی  

می شوند.«

مدارس دولتی از پرداخت هزینه های برق، گاز و آب 
معاف شدند

نمایندگان مجلس شــورای اســلامی در مصوبه ای کلیه واحدهای آموزشی 
مــدارس دولتی وزارت آموزش و پرورش را از پرداخت هزینه های برق، گاز و آب 

معاف کردند.
به گزارش ایسنا، نمایندگان مجلس در جلسه علنی نوبت صبح یکشنبه و در 
ادامه بررســی جزییات لایحه بودجه ۱۴۰۲ در بخش درآمدی، بند )ض( تبصره 

6 را تصویب کردند.
بر این اساس، کلیه واحدهای آموزشی مدارس دولتی وزارت آموزش و پرورش 
درصــورت رعایت الگــوی مصرف از پرداخت هزینه های بــرق، گاز و آب معاف 

هستند. هرگونه اعطای معافیت غیر از این بند ممنوع می باشد.
همچنین بندالحاقی ۱ تبصره 6 برای بررسی بیشتر به کمیسیون تلفیق ارجاع 
شد. در بند الحاقی ۱ آمده است که درآمد حاصل از کلیه جرائم وصولی مرتبط با 
موضوع ماده)۹۹( قانون شهرداریها تا سقف ۱۰ هزارمیلیارد ریال به حساب درآمد 

عمومی ردیف ۱۴۰۱۱۹ جدول شماره )۵( این قانون واریز می شود.

لغو معافیت مالیاتی تمام موسسات آموزشی 
و کمک آموزشی 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی معافیت مالیاتی تمام موسسات آموزشی و 
کمک آموزشی از جمله موسسات کنکور را در سال ۱۴۰۲ لغو کردند. به گزارش 
ایســنا، نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلســه علنی دیروز و در جریان 
بررســی بخش درآمدی لایحه بودجه ۱۴۰۲ کل کشور، جزء ۴ بند ث تبصره 6 

را به تصویب رساندند. 
بر اســاس این مصوبه، به منظور ایجاد شــفافیت و اصلاح سیاســت گذاری 
در معافیت هــای مالیاتــی: معافیت های مالیاتی تمام مؤسســات آموزشــی و 
کمک آموزشــی از جمله مؤسسات کنکور دانشــگاه ها اعم از کنکور سراسری 
 و کنکورهــای تحصیلات تکمیلی)کارشناســی ارشــد و دکتری( و انتشــارات

کمک آموزشی، لغو می شود.

اخبار کوتاه

نماینده تهران در مجلس شــورای اســلامی رجیستری 
نشدن برخی از برندهای تلفن های همراه را نادرست خواند 
و گفــت که دولت باید همه موبایل های مورد نیاز مردم را 

رجیستری کند.
به گزارش ایسنا، مجتبی رضا خواه در جلسه علنی نوبت 
عصر یکشنبه و در جریان بررسی بندی از لایحه بودجه در 

خصوص تعیین حقوق ورودی تجاری واردات گوشی های 
تلفــن همراه خارجی بــالای 6۰۰ دلار گفت: دولت رویه 
اشتباهی برای رجیستری نکردن برخی از برندهای تلفن 
همــراه در پیش گرفته که این باعث بی نظمی شــده و 

اینکه همه گوشی های تلفن همراه در دسترس مردم قرار 
نمی گیرد.

وی افــزود: اگر دولت قصــد افزایش مالیــات برای این 
گوشــی های تلفن همراه را دارد اعلام کند؛ نه اینکه این 

تلفن های همراه را رجیســتری نکــرده و باعث نارضایتی 
مردم شود.

این نماینده مجلس تاکید کرد: دولت باید همه گوشی های 
تلفن همراه مورد نیاز مردم را رجیستری و ثبت سفارش 
کند نه اینکه باعث بی نظمی در بازار موبایل شود. اگر هم 

می خواهد مالیات واردات را اضافه کند اشکالی ندارد.

دولت تمام برندهای تلفن های همراه را رجیستر کند

نشــان فداکاری اعطایی فرماندهی معظم کل قوا)مدظله 
العالی( طی مراســمی در دانشگاه افســری امام علی)ع(، 
توســط فرمانده کل ارتش به امیر سرتیپ خلبان حبیب 
بقایی، امیر سرتیپ خلبان سیدرضا پردیس و امیر سرتیپ 
خلبان کریم قوامی از فرماندهان اسبق نیروی هوایی ارتش 
جمهوری اسلامی ایران اهدا شد. به گزارش روابط عمومی 

ارتش، برابر تصویب »شــورای عالی نشــان ها« در ارتش، 
به پاس رشادت و مدیریت جهادی در صحنه ها و برهه های 
سرنوشت ساز دوران پیروزی انقلاب و دفاع مقدس و ایثار و 
بذل جان در اعتلای ایران سربلند اسلامی، نشان فداکاری 
توسط امیرسرلشکر سید عبدالرحیم موسوی فرمانده کل 
ارتش به امیر ســرتیپ خلبان حبیب بقایی، امیر سرتیپ 

خلبان سیدرضا پردیس و امیر سرتیپ خلبان کریم قوامی 
فرماندهان ســابق نیروی هوایی ارتش جمهوری اسلامی 
ایران که در خط مقدم دفاع از استقلال، تمامیت ارضی و 
نظام مقدس جمهوری اسلامی در دوران انقلاب اسلامی، 
دفاع مقدس و ســال های پــس از آن، مومنانه و مردانه 
ایستاده اند، اهدا شد. نشان فداکاری که اعطایی مقام معظم 

رهبری و فرماندهی کل قوا به دانشگاه افسری و به ارتش 
جمهوری اسلامی ایران است، نماد ایثار و از خودگذشتگی 
۱۱۸۴ دانشــجو و دانش آموخته شهید دانشگاه افسری 
امام علی)ع( ارتش است که در راه پاسداری از استقلال و 
تمامیت ارضی کشور و نظام جمهوری اسلامی ایران مردانه 

ایستاده و دفاع کرده اند.

از سوی فرمانده کل ارتش انجام شد

اهدای نشان فداکاری به ۳ فرمانده اسبق نیروی هوایی ارتش


